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摘要 

本研究承接「臺灣森林濕地資源調查先導計畫」，為三年期計畫，

今年為第二年，已完成以下項目：1. 完成北部、東北部、中部、南

部共 31 處森林型濕地之動植物資源調查與監測；2. 完成 31 處森林

型濕地之動植物資源資料庫之建立；3. 以今年 31 處加上去年的 30

處及先導計畫的 15 處共計 76 處濕地的資料來作保育評估。 

依本研究今年收集的資料顯示，31 處濕地包含了從海拔高到低、

面積大到小、天然到人工等各種尺度，調查當中發現了不少的特有種

與稀有種，但結果也指出外來種對大部分濕地的危害是生態上所要面

對的問題。在保育評估部分，本年度以 76 處濕地資料進行評估，評

估方法使用線性規畫法，評估準則以面積、多樣性、稀有性、代表性

及自然與人為干擾度 5 項作為限制式條件，總共有 357 個物種進入評

估，其中包含稀有種 45 種、特有種 23 種、外來種 63 種及原生種 294

種。評估的結果依據 6 項限制式的篩選可分為 6 個層級，此次評估的

過程與結果可作為後續兩年計劃之參考，並提供未來經營管理單位於

保育上之建議。 
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Abstract 

This study was undertaken by "Pilot Project of Resource Investigation 

for Forest Wetlands of Taiwan". This study is a three-year plan, and this 

year is the second year. It had completed the following items: 1. 

investigation and monitoring of animal and plant resources in 31 forest 

wetlands; 2. the database of animal and plant resources in 31 forest 

wetlands have been established; 3. a total of 76 forest wetlands data (31 

forest wetlands for this year,  30 forest wetlands last year and 15 forest 

wetlands for pilot project) is used for conservation of the initial 

evaluation.  

According to the data which had collected this year, it showed that 30 

forest wetlands covering the range from high to low altitude, large to small 

area, natural to artificial scales. The survey also found that some endemic 

and rare species in these forest wetlands, but the alien species impact was a 

serious problem which native wetland species was facing. In the 

conservation assessment, we used 76 forest wetlands data in total for initial 

evaluation this year, and the method is linear programming approach. There 

are five evaluative constraints as the items: area, diversity, rarity, 

representativeness and natural and human disturbance. A total of 357 

species into the assessment, which contains 45 rare species, 23 endemic 

species, 63 alien species and 294 native species. The results could be 

divided into six levels based on six constraints, and remaining six wetlands 

which are not been selected. We could take the process and results of this 

initial evaluation as a reference for the subsequent two years, and it also 

provide suggestions for the management of conservation.   
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